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„Fiecare pas pierdut în tinereţe este o şansă de 
nefericire pentru viitor.“    (Napoleon Bonaparte)

În numeroase rânduri, în paginile publicaţiei noastre au fost 
consemnate opinii şi solicitări ale comunităţii inginereşti, dar şi ale 
altor segmente profesionale din ţara noastră, referitoare la necesita-
tea adoptării unor măsuri, la nivel naţional, pentru stimularea proce-
selor pozitive din economie, în special din industrie. Deseori, însă, 
am avut parte şi de gustul amar provocat de defi citul de receptivitate 
al factorilor decidenţi. Tocmai de aceea, orice informaţie care arată 
că este posibil şi un alt tip de comportament capătă dimensiunile 
unui fapt dacă nu de excepţie, în orice caz, de semnifi cativă raritate.

Exemplele de strictă actualitate se referă în primul rând la sus-
ţinerea fi nanciară a IMM-urilor. Este vorba despre suplimentarea cu 
5 milioane lei a programelor menite să faciliteze accesul la fi nanţare, 
pe luna iulie, pentru tinerii întreprinzători din ţara noastră. Este a 
cincea tranşă deblocată în acest an, ceea ce arată că sunt şanse rea-
le de realizare integrală, pentru prima dată, a programelor aferente. 
Bunăoară, pentru Programul START sunt alocate sume pentru fi eca-
re benefi ciar până la 120 000 lei.

Al doilea exemplu vizează prelungirea, până în anul 2020, a pro-
gramului Termofi care 2006-2015 – Căldură şi confort, măsură la care ne 
referim mai pe larg în paginile acestui număr al Universului ingineresc.

Cum mai remarcam, din păcate, exemplele de acest gen sunt 
relativ puţine. Rămân fără răspunsuri de ordin practic numeroase 
alte solicitări ale mediului de afaceri şi cetăţenilor. Bineînţeles, nu 

toate aceste solicitări sunt realiste, unele dintre ele implicând fon-
duri considerabile, care nu sunt încă disponibile. În acelaşi timp, în 
condiţiile în care aproape totul se aşteaptă de la stat, se induce sen-
timentul cvasigeneral al defi citului de capacitate a sectorului privat 
de a-şi asigura propria menţinere şi regenerare.

Dincolo, însă, de aceste considerente de ordin principial, apare 
de neexplicat de ce semnalele pieţei privind marile posibilităţi de în-
cheiere a unor parteneriate public-privat nu se fi nalizează. Bunăoa-
ră, continuă să fi e deosebit de presantă situaţia de la CNADNR care, 

având, în acest an un 
disponibil de 6 miliarde 
lei, nu a cheltuit în pri-
mul semestru decât 830 
milioane lei. Cu toate 
că se clamează de mult 
timp rămânerea în urmă 
a investiţiilor în materie 
de infrastructură, nu s-a 
acţionat în ambele sen-
suri (public-privat) pen-

tru încheierea de parteneriate care să determine un proces investiţio-
nal măcar pe măsura resurselor existente. Una dintre cauze constă şi 
în receptivitatea „anemică“ faţă de propunerile mediului de afaceri 
referitoare la îmbunătăţirea radicală a reglementărilor în domeniul 
achiziţiilor publice. Există, practic, un blocaj în acest domeniu, în 
pofi da faptului că autorităţile de la Bruxelles exercită „presiuni“ 
pentru accelerarea procesului de legiferare în acest domeniu. Ex-
ponenţii mediului de afaceri apreciază pozitiv faptul că în proiectul 
care a fost pus, în sfârşit, în dezbatere publică, sunt incluse unele 
propuneri ale lor. Una dintre aceste propuneri vizează modalităţile 
de calcul pentru ierarhizarea poziţiilor ocupate de participanţii la li-
citaţii. Alături de criteriul legat de preţ, sunt luate în considerare alte 
elemente, în special cele legate de durata şi calitatea lucrărilor. Un 
aspect negativ priveşte luarea în considerare, într-o mai mică măsu-
ră, a cerinţelor de simplifi care a legislaţiei în materie. Proiectul are 
88 de pagini, ceea ce face difi cilă nu numai lectura acestuia, ci, mai 
ales, posibilitatea de a se aplica riguros reglementările prevăzute.

De regulă, când suntem confruntaţi cu situaţii în care paşii po-
zitivi sunt puţini, se spune că „e loc pentru mai bine“. În ceea ce 
priveşte receptivitatea la semnalele realităţii, „e loc pentru mult mai 
mult bine“. (T.B.)

Receptivitate la semnalele realității

Jurnal de bordJurnal de bord

Asociaţia Generală a Inginerilor din România 
organizează colectarea de cărţi de beletristică, lu-
crări cu caracter metodic şi 
didactic ş.a., atractive şi  utile 
pentru copii şi tineri.

Cărţile, care trebuie 
să fi e în stare bună, vor fi  
inventariate şi donate unor 
şcoli din satele şi comunele 
din Republica Moldova care 
nu dispun de cărţi în limba 
română.

Vă rugăm să ne sprijiniţi în acest demers, care 
va aduce un strop de bucurie în sufl etele copiilor şi 

tinerilor dornici să înveţe limba strămoşească, limba 
română.

Colectarea va avea loc în perioada 1 iu-
lie – 15 septembrie, la sediul AGIR din Bd. 
Dacia nr. 26, de luni până vineri, între orele 
9:00 – 14:00. Persoană de contact: Florentina 
Dragomirescu, tel. 0213168993, 0213168994, 
email: univers.ingineresc@agir.ro.

Rugăm persoanele care doresc să do-
neze cărţi să ne contacteze telefonic pentru 
a stabili detaliile predării-primirii, pentru o 
mai bună organizare.

Vă mulţumim!

Cărți pentru copiii și tinerii din Republica Moldova

Lansarea iniţiativei „Îmbunătăţirea infrastructurii 
de transporturi pe Dunărea inferioară“ (pag. 4 – 5)

Salonul de Invenţii şi Inovaţii „Traian Vuia“, 
Timişoara 2015 (pag. 6)

Interviu cu Nicolae Anastasiu, membru 
corespondent al Academiei Române  (pag. 3)

A fost aprobat Planul Naţional de Cercetare-Dezvoltare 
şi Inovare III pentru perioada 2015 – 2020 (pag. 2)

Potrivit unui studiu al companiei de consultanţă 
Coface, producţia auto din ţara noastră este, alături 
de cea din Slovacia şi Cehia, cea mai de succes din 
Europa Centrală şi de Est (ECE). Astfel, bilanţul fi -
nal pentru anul trecut arată că, la nivelul ECE, s-au 
produs 3,6 milioane autovehicule. În această regiune, 
funcţionează 33 de întreprinderi producătoare de au-
tomobile. Studiul relevă că cele două branduri puter-
nice, Dacia şi Škoda, au reuşit să se impună pe o piaţă 
mondială deosebit de competitivă. Numărul de auto-
vehicule fabricate în ECE s-a dublat în ultimii 10 ani, 
în pofi da efectelor crizei globale. Explicaţia dată de 
Coface pune pe prim-plan procesul investiţional con-
cretizat mai ales în perfecţionări de ordin tehnologic. 
Astfel, raportul calitate/preţ s-a îmbunătăţit continuu, 
numeroşi cumpărători din ţară şi de peste hotare pre-
ferând produsele Dacia şi Škoda, în condiţiile în care 
au fost nevoiţi să-şi restrângă o serie de cheltuieli.

Volumul în creştere al investiţiilor, în special al 
celor străine directe (ISD), a fost determinat în special 
de costurile atractive ale forţei de muncă şi de amelio-
rarea mediului de afaceri. Fabricarea de autovehicule 
şi de echipamente pentru transport reprezintă aproape 
o zecime din producţia industrială totală a ţărilor din 
ECE. Numărul locurilor de muncă în acest sector de 
activitate se apropie de un milion, iar exporturile de 
automobile au cea mai mare pondere în totalul livră-
rilor în exterior, inclusiv în comerţul intercomunitar.

În privinţa perspectivelor, studiul la care ne refe-
rim consideră că nu a fost epuizat potenţialul de creş-

tere. Aprecierea vizează în special modelul Logan, fa-
bricat la Automobile Dacia, care a reuşit, timp de opt 
ani, să fi e un jucător de notorietate pe piaţa auto eu-
ropeană. Perfecţionările care se aduc continuu acestui 
model, ca şi asimilarea altora bine primite pe piaţă, 
atestă că este posibilă, cel puţin, menţinerea actuale-
lor cote de export pentru următorii 2 – 3 ani. În ceea 
ce priveşte modelul B-Max (în imaginea alăturată), 
primul produs ro-
mânesc de 5 stele 
EuroNCAP, reali-
zat la fabrica Ford 
din Craiova, eva-
luările specialişti-
lor sunt optimiste. 
Se apreciază că, 
pentru acest mo-
del, ca şi pentru motorul EcoBoost, sunt perspective 
favorabile de creştere a exportului tot pentru următo-
rii 2 – 3 ani. 

În acelaşi timp, ponderea exportului reprezintă 
una dintre vulnerabilităţile industriei auto româneşti 
ca, de altfel, şi la nivelul întregii regiuni. Exportul 
este, în continuare, expus la mari oscilaţii ale pieţei, 
iar unele evoluţii din ultimii ani ale pieţelor externe 
arată că sunt posibile căderi semnifi cative ale cere-
rii. În consecinţă, măsurile adoptate pentru creşterea 
veniturilor populaţiei pot contribui la sporirea cererii 
interne, ceea ce, de asemenea, oferă noi posibilităţi de 
afi rmare a industriei auto.

România, în topul regional 
al industriei auto

https://biblioteca-digitala.ro



2 UNIVERS INGINERESC    Anul XXVI  Nr. 15 (589)  1 – 15 august 2015

A fost aprobat Planul Național de Cercetare-Dezvoltare 
și Inovare III pentru perioada 2015 – 2020

Guvernul a aprobat, printr-o Hotărâre, 
Planul Naţional de Cercetare-Dezvoltare 
şi Inovare III pentru perioada 2015 – 2020, 
unul dintre instrumentele principale de im-
plementare a Strategiei naţionale în acest do-
meniu. Documentul include cinci programe:

● Dezvoltarea sistemului naţional de 
cercetare-dezvoltare (principalele tipuri de 
proiecte care vor fi  implementate sunt proiec-
te de cercetare pentru doctorat/post-doctorat, 
pentru stimularea tinerelor echipe indepen-
dente, premierea rezultatelor cercetărilor, 
proiecte complexe pentru reintegrarea cer-
cetătorilor din diaspora, proiecte de investiţii 
în infrastructura de cercetare-dezvoltare de 
interes regional, naţional sau pan-european, 
proiecte de specializare pe domenii ştiinţifi ce 
şi tehnologice etc.);

● Creşterea competitivităţii econo-
miei româneşti prin cercetare, dezvoltare 
şi inovare (vor fi  avute în vedere proiecte 
prin care se acordă sprijin pentru realizarea 
de modele/soluţii pentru produse, tehnolo-
gii, metode, sisteme, servicii noi sau semni-
fi cativ îmbunătăţite, pentru execuţia de pro-
totipuri/instalaţii pilot, sprijin pentru cerce-
tare externalizată, în parteneriat cu organi-
zaţii de cercetare publice, pentru punerea 
în fabricaţie/aplicare/operare a produselor, 
tehnologiilor/sistemelor noi la operatorul 
economic sau altă categorie de benefi ciar al 
proiectului etc.);

● Cooperarea europeană şi internaţi-
onală, program prin care se susţine participa-
rea la proiecte internaţionale de cercetare în 
scopul facilitării mobilităţii cercetătorilor şi 
accesului lor la programe şi instituţii de cer-
cetare care nu sunt disponibile în România;

● Cercetare fundamentală şi de 
frontieră, care are ca obiectiv menţinerea şi 
dezvoltarea domeniilor de nişă, în care cer-

cetarea fundamentală românească are avan-
taj competitiv şi masă critică de cercetători;

● Cercetare în domenii de interes 
strategic, program suport condus de institu-
ţii cu rol de coordonare ştiinţifi că în domenii 
de interes strategic pentru formarea şi dez-
voltarea instituţiilor de cercetare şi a com-
ponentelor naţionale în domenii de interes 
strategic pentru România.

Fiecare program conţine subprograme, 
în cadrul cărora se vor organiza competiţii de 
propuneri de proiecte care 
pun în practică instrumen-
tele de fi nanţare prin tipuri 
de proiecte destinate anu-
mitor grupuri ţintă şi anu-
mitor tipuri de activităţi. 
Condiţiile de participare, 
activităţile eligibile şi chel-
tuielile eligibile se vor sta-
bili prin pachetul de infor-
maţii specifi c competiţiei.

Bugetul total al Pla-
nului Naţional de Cerce-
tare-Dezvoltare şi Inovare III pentru întrea-
ga perioadă va fi  de maximum 15 miliarde 
de lei şi se va asigura din fonduri de la buge-
tul de stat, fonduri externe nerambursabile 
şi contribuţii ale partenerilor la proiecte. 

Atribuirea contractelor de fi nanţare pen-
tru conducerea şi execuţia proiectelor se rea-
lizează conform normelor metodologice pri-
vind contractarea, fi nanţarea, monitorizarea şi 
evaluarea programelor, proiectelor de cerce-
tare-dezvoltare şi inovare şi a acţiunilor cu-
prinse în Planul naţional de cercetare-dezvol-
tare şi inovare prevăzute de HG 1265/2004, 
cu modifi cările şi completările ulterioare. 

Reamintim că, prin Strategia Naţiona-
lă pentru Cercetare-Dezvoltare şi Inovare 
2015 – 2020, au fost stabilite domeniile pri-

oritare de specializare inteligentă şi de pri-
oritate publică, care stau şi la baza Planului 
Naţional de Cercetare-Dezvoltare şi Inova-
re III, respectiv:

● Domeniile de specializare inteligen-
tă sunt domeniile în care se anticipează un 
interes mai mare al investiţiilor în CDI din 
partea industriei: Biochimie; Tehnologia in-
formaţiei şi a comunicaţiilor, spaţiu şi secu-
ritate; Energie, mediu, schimbări climatice; 
Eco-nano-tehnologii şi materiale avansate.

● Domenii de 
prioritate publică 
sunt cele care co-
respund atribuţiilor 
generale ale statului 
şi care necesită o 
susţinere substanţială 
din partea acestuia: 
Sănătate; Patrimoniu 
şi identitate cultura-
lă; Tehnologii noi şi 
emergente.

Prin implemen-
tarea Planului Naţional de Cercetare-Dez-
voltare şi Inovare III se urmăreşte atingerea 
următoarelor obiective:

– Transformarea sistemului naţional de 
CDI într-un sistem naţional de inovare func-
ţional, efi cient, cu performanţe şi impact la 
nivelul mediei europene pentru sistemele 
din această categorie. În acest sens, se ur-
măreşte, între altele, stimularea cooperării 
între instituţiile din sistemul public de CDI 
şi operatorii economici, precum şi încuraja-
rea exploatării comerciale a invenţiilor şi a 
altor rezultate ştiinţifi ce, în special de către 
persoane juridice române;

– Asigurarea masei critice de cercetători 
în sistem şi dezvoltarea noilor generaţii de 
cercetători competitivi la nivel internaţional;

– Creşterea nivelului şi efi cienţei fi -
nanţării publice prin concentrarea resurse-
lor în sectoare cu relevanţă economică şi cu 
potenţial de cercetare demonstrat (în special 
domeniile de specializare inteligentă) şi sti-
mularea cheltuielilor private de CDI, prin 
cofi nanţare publică, pentru a atinge până în 
2020 un nivel de 1% din PIB;

– Modernizarea administraţiei cerce-
tării şi creşterea capacităţii administraţiei 
centrale din domeniu.

De asemenea, Planul Naţional de Cer-
cetare-Dezvoltare şi Inovare III susţine dez-
voltarea, în România, a infrastructurilor de 
cercetare de mari dimensiuni, integrate în 
infrastructurile pan-europene de cercetare, 
considerate cele mai importante la nivel eu-
ropean şi cu relevanţă la nivel mondial:

● Infrastructura de cercetare pentru 
Lumină cu Strălucire Extremă (Extreme 
Light Infrastructure – ELI), inclusă pe lista 
de priorităţi a European Strategy Forum on 
Research Infrastructures. Din infrastruc-
tura ELI face parte instalaţia de cercetare 
ELI-NP, în curs de construcţie la Măgurele 
(componenta ELI din România);

● Centrul internaţional pentru cerce-
tări avansate Fluvii-Delte-Mări Danubius, 
care va fi  situat în Delta Dunării. Acesta este 
considerat proiect-pilot al Strategiei Dună-
rii a Uniunii Europene şi urmează să intre 
anul viitor în competiţie pentru înscriere în 
lista Forumului Strategic European pentru 
Infrastructuri de Cercetare. 

Aprobarea Planului Naţional 2015 – 2020 
permite lansarea noilor competiţii de proiecte 
şi cofi nanţarea programelor şi proiectelor in-
ternaţionale la care România sau entităţi de 
cercetare din România sunt parte, inclusiv în 
cadrul Programului Orizont 2020, conform 
angajamentelor asumate la nivel internaţional.

ARC  PESTE  TIMPARC  PESTE  TIMP

Aproape 9,4 milioane de locuitori erau 
conectați, la sfârşitul anului 2014, la siste-
mele de canalizare (aceştia reprezentând 
47,1% din populaţia României), potrivit da-
telor Institutului Național de Statistică (INS) 
date publicităţii la jumătatea lunii iulie a.c. 
În ceea ce priveş-
te epurarea apelor 
uzate, populaţia 
cu locuinţele co-
nectate la siste-
mele de canali-
zare prevăzute cu 
staţii de epurare 
a fost de 8,99 mi-
lioane persoane 
(45,1% din popu-
laţia ţării).

Comparativ cu anul anterior, în 2014, 
lungimea reţelei de canalizare s-a extins 
cu circa 2100 km (respectiv cu aproxima-
tiv 827 km în mediul urban şi cu 1273 km 
în mediul rural). Lungimea totală a reţelei 
de canalizare din România, la 31 decem-

brie 2014, a fost de 28 659,5 km, din care 
20 977,2 km în municipii şi oraşe.  Potrivit 
INS, anul trecut, activitatea de evacuare a 
apelor uzate din gospodăriile populaţiei şi 
din unităţile economice şi sociale, precum 
şi tratarea lor în staţii de epurare, s-a desfă-

şurat în 311 muni-
cipii şi oraşe şi în 
760 comune.

Sursa date-
lor publicate de 
INS o constituie 
cercetările sta-
tistice anuale: ● 
A.C. „Alimenta-
rea cu apă, cana-
lizarea, salubrita-
tea şi distribuţia 

energiei termice” – chestionar completat de 
unităţile cu activităţi de utilitate publică de 
interes local, direcţiile domeniului public, 
primăriile municipale, orăşeneşti şi comu-
nale; ● AS-AU-POP – Locuitorii cu locu-
inţele conectate la sistemele de canalizare. 

Mai puțin de jumătate 
din populația României era 

conectată, anul trecut, 
la sistemele de canalizare Perioada de implementare a Programu-

lui guvernamental Termofi care 2006-2015 
– căldură şi confort va fi  prelungită până în 
anul 2020, potrivit unei decizii a Executivu-
lui. Hotărârea a fost luată având în vedere 
necesarul de investiţii în infrastructura de 
producere, transport şi distribuţie a energiei 
termice. De aseme-
nea, a fost luat în con-
siderare faptul că, din 
suma totală de 2,120 
miliarde lei, prevă-
zută iniţial prin HG 
nr. 462/2006 pentru 
fi nanţarea programu-
lui, s-au alocat, până 
în prezent, aproxi-
mativ 420 de mili-
oane de lei. Restul 
sumei, circa 1,7 miliarde de lei, va fi  alocată 
pentru fi nanţarea programului în perioada 
2015 – 2020. Actul normativ adoptat de Gu-
vern răspunde solicitărilor adresate Ministe-
rului Dezvoltării Regionale şi Administraţiei 
Publice de către Asociaţia Municipiilor din 
România, Asociaţia Profesională COGEN 
România (care reuneşte producători şi dis-
tribuitori din 20 de localităţi), precum şi 

Asociaţia Română pentru Promovarea Efi -
cienţei Energetice. 

Programul guvernamental are urmă-
toarele obiective: ● modernizarea, retehno-
logizarea şi dezvoltarea sistemelor centrali-
zate de alimentare cu energie termică a lo-
calităţilor; ● efi cientizarea, creşterea acce-

sibilităţii şi îmbu-
nătăţirea calităţii 
serviciului public 
de alimentare cu 
energie termică 
a localităţilor; 
● promovarea 
surselor de pro-
ducere a energiei 
în cogenerare de 
înaltă efi cienţă, 
pe baza cererii de 

energie termică utilă, diminuarea consumu-
lui de resurse energetice fosile şi îndeplini-
rea angajamentelor României privind efi ci-
enţa energetică şi resursele regenerabile. În 
cadrul programului sunt cofi nanţate de la 
bugetul de stat lucrări de investiţii realizate 
de unităţile administrativ-teritoriale în care 
furnizarea energiei termice către populaţie 
se realizează în sistem centralizat.

Programul de termofi care, 
prelungit până în 2020
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AGORA  OAMENILOR  DE  ŞTIINŢĂAGORA  OAMENILOR  DE  ŞTIINŢĂ

Despre „conștiința împlinirii 
prin cunoaștere“

Interviu cu Nicolae Anastasiu, membru corespondent 
al Academiei Române

– Vă propun să începem cu câteva 
sublinieri referitoare la statutul actual al 
geologiei ca ştiinţă care îşi diversifi că aria 
de cercetare prin interrelaţionarea cu alte 
ştiinţe. Este o temă deosebit de interesantă, 
despre care odată spuneaţi că geologia ar 
trebui redescoperită. În ce sens?

– La începutul acestui mileniu, în care 
progresele ştiinţei au trecut numeroase fron-
tiere, o privire într-un trecut îndepărtat in-
dică interesul constant pentru conceptul de 
materii prime: fi er, aluminiu, cărbune, cupru, 
silice, petrol, aur… şi câte altele. În ultimii 
două sute de ani, geologii au fost aceia care, 
iubind şi înţelegând natura, au elaborat ipo-
teze şi au emis concepte despre structura şi 
evoluţia scoarţei terestre – acest înveliş fra-
gil ce protejează mantaua Pământului şi acu-
mulează de miliarde de ani bogăţii minerale 
pe care le conservă şi le ţine „ascunse“. De 
la început, geologia a grupat o comunitate 
de specialişti cu formaţie complexă, pregă-
tiţi pentru a aborda prin metode mereu avan-
sate – fi zice, fi zico-chimice, optice, radio-
metrice, geofi zice – locurile de concentrare 
a substanţelor minerale şi energetice, forma 
corpurilor geologice în care sunt localizate, 
adâncimea la care se găsesc şi, nu în ultimul 
rând, rezervele economice şi calităţile lor. 
Pe de altă parte, e clar că geologia rămâne 
un domeniu indispensabil oricărei economii 
emergente în care provocările prezentului 
cheamă, la aceeaşi masă, geologi, ingineri, 
economişti, fi zicieni, chimişti, biologi care 
să elaboreze proiecte multi- şi pluridiscipli-
nare, în care soluţiile propuse să fundamen-
teze o strategie economică bazată pe cunoaş-
terea şi valorifi carea resurselor naturale.

– Avem o şcoală de geologie remarca-
bilă, avem o tradiţie care s-ar cere continu-
ată. Care este statutul geologiei în Româ-
nia după 1989? Se poate spune că asistăm 
la un declin? Dacă da, ce îl determină?

– La noi în ţară, geologia, ca ştiinţă de 
sine-stătătoare şi ca disciplină de învăţământ, 
a apărut la Iaşi, în 1860, când Grigore Co-
bălcescu inaugura cursul de geologie, şi s-a 
extins rapid la Bucureşti, în 1864, prin Gre-
goriu Ştefănescu şi, apoi, la Cluj, în 1872. 
În anul 1901, Ludovic Mrazec, tânărul şef 
al Catedrei de mineralogie din Universitatea 
de la Bucureşti devenea, la numai 34 de ani, 
membru al Academiei Române şi se gândea 
la crearea de instituţii capabile să motiveze 
şi să reprezinte în România şi în lume activi-
tăţile geologice. A înfi inţat în 1906 Institutul 
Geologic al României. Şi, de atunci, patri-
moniul ştiinţifi c s-a îmbogăţit permanent. 
Dacă este să ne referim la prezent, apreci-
erile se cer nuanţate, deoarece nimic pe lu-
mea aceasta nu se poate împărţi doar în alb 
şi negru. Dacă este să vorbim despre declin, 
acesta este, în primul rând, de imagine. Ori, 
altfel spus, despre scăderea gradului de inte-
res sau conul de umbră prin care trece geo-
logia în momentul actual. Este un fapt real. 
El vizează nu numai România, ci şi ţări mai 
evoluate din punct de vedere economic, cum 
sunt Germania, Franţa, Marea Britanie, unde 
interesul pentru pregătirea universitară în 
acest domeniu a scăzut şi unde „absorbţia” 
absolvenţilor este din ce în ce mai redusă. 

– Bineînţeles, oamenii de ştiinţă nu se 
pot „împăca“ niciodată cu stările de fapt 
negative. Ei caută în permanenţă antidot la 
tot ceea ce frânează cunoaşterea şi acţiu-
nea bazată pe… cunoaştere. Care ar fi , în 
cazul pe care-l examinăm, antidotul?

– Două sunt direcţiile în care trebuie 
să intervenim pentru ca valorile tradiţionale 
ale geologiei să nu se piardă, iar rolul ei în 
societate să fi e mult mai mult simţit. Prima 
este legată de poziţia ei în învăţământul pre-
universitar şi universitar (formativ) şi, cea 
de a doua, de poziţia ei instituţională, ple-
când de la rolul pe care-l are în structurarea 
şi efi cientizarea pârghiilor economice. Sub 
ochii noştri se schimbă priorităţile, societa-
tea îşi caută şi îşi găseşte noi resurse, se nasc 
noi specializări, iar noile cuceriri ale ştiinţei 
îşi găsesc simultan aplicabilitate în domenii 
cât mai variate; inteligenţă înseamnă şi ca-
pacitatea de adaptare. Prin înţelegerea şi ac-
ceptarea acestor realităţi, ne putem îndrepta 
privirea înainte. Dar, urmărind evoluţia cri-

zelor la nivel global, începem să înţelegem 
că, odată cu evoluţia  acestora se schimbă 
priorităţile. Bugetele destinate educaţiei şi 
cercetării sunt reduse şi redirecţionate spre 
sectorul militar. Contextul geopolitic începe 
să-şi spună cuvântul, iar geologia şi geofi -
zica coboară mult pe lista priorităţilor. Dar 
chiar aşa, să nu se uite că înzestrarea armatei 
cu echipamente moderne are nevoie de re-
surse minerale (Fe, Cu, Al, Ti etc.) şi ener-
getice (ţiţei, gaze etc.). Şi atunci?

– În acest context, cum apreciaţi sta-
diul actual şi perspectivele învăţământului 
universitar de profi l?

– O carieră universitară este un drum 
spre înălţimi, spre locul orizonturilor deschi-
se. În viaţă, trebuie să ai o ţintă şi mijloace 
să o poţi atinge. Este căutarea permanen-
tă care te ţine treaz şi-ţi insufl ă, constant, 
emoţii – starea împlinirilor. Dar pe drumul 
acesta nu eşti singur. Mereu, în jurul tău se 
afl ă studenţii, cei care aşteaptă de la tine şi 
cărora, oferindu-le motivaţii, în timp mereu 
altele, te pot preţui. Lor trebuie să le întinzi 
mereu o mână şi gestul te va răsplăti. Ge-
nerozitatea este o stare de satisfacţie. Pro-
gramele de învăţământ ale disciplinelor pe 
care le urmează studenţii de la facultăţile de 

geologie, geofi zică, ecologie sau ştiinţa me-
diului din ţară le asigură pregătirea de bază 
privind atât natura resurselor minerale, cau-
zele care le-au generat, locurile în care pot 
fi  descoperite, cât şi procesele de preparare 
a acestora, natura haldelor, problemele de 
transfer chimic din halde şi iazuri în pânze 
freatice şi sol. Să nu uităm, totodată, că aces-
te discipline de învăţământ le consolidează 
cunoştinţele despre cutremure, vulcanism, 
alunecări de teren, schimbări climatice şi, de 
asemenea, îi înarmează cu principii de bio-
logie şi ecologie despre cauzele apariţiei şi 
evoluţiei vieţii pe Pământ. Trebuie schimba-
tă doar percepţia despre rolul pe care geolo-
gul îl are astăzi în societate şi despre modul 
în care el poate contribui, într-adevăr, la o 
dezvoltare durabilă şi la un echilibru geolo-
gic pe Terra. Şi să nu uităm că dacă astăzi 
ne bucurăm de un prestigiu adesea evocat, 
meritul este, în primul rând, al celor ce-au 
ştiut să adune „pietrele” şi să vadă, dincolo 
de scurgerea timpului, Catedrala, al celor ce 

ne-au dat motivaţiile şi conştiinţa împlinirii 
prin cunoaştere.

– Ce şanse au tinerii specialişti să-şi 
găsească un loc de muncă unde să se poată 
afi rma, în primul rând, profesional?

– Spaţiul geologic românesc rămâne 
plin de surprize şi tinde să devină o „arie 
europeană de cercetare“ gata să ofere pro-
be aparaturii de vârf care aşteaptă în noile 
laboratoare din România sau din Occident. 
Tineri masteranzi sau doctoranzi din toa-
te universităţile româneşti lucrează în ele. 
Tineri geologi, specialişti în geologia pe-
trolului, geologia cărbunilor, a pietrelor şi 
metalelor preţioase şi rocilor decorative, în 
probleme de protecţia mediului şi de hidro-
geologie, sunt angajaţi în numeroase com-
panii străine şi în cele foarte puţine din ţară. 
Tinereţea – prin energiile ei mereu reîncăr-
cate – este o garanţie a nevoii de a descoperi 
proiecte şi de a le pune în aplicare. Alături 
de programele de şcoală care ne iniţiază şi 
sunt obligatorii, preocupările din asociaţiile 
ştiinţifi ce/profesionale din sistemul IUGS 
(Uniunea Internaţională a Ştiinţelor Geolo-
gice) apar mai motivante; ele ne aduc laolal-
tă şi ne lansează în competiţii, de multe ori, 
revelatoare pentru sinele nostru.

– Cred că este momentul în care tre-
buie să vă adresez o întrebare care îi preo-
cupă pe mulţi, aceea a resurselor naturale 
de care dispune ţara noastră. După câte 
ştiu, evaluările sunt destul de pesimiste. 
Care este situaţia reală?

– Teritoriul României este identifi cat 
cu o arie geologică de o mare diversitate 
petrografi că, structurală şi metalogenetică. 
Scoarţe de tip „oceanic“ şi de tip „continen-
tal“ se confruntă în zona Carpaţilor, a Do-
brogei şi a platformelor care le mărginesc. 
În decursul a zeci şi sute de milioane de 
ani, prin procesele magmatice şi metamor-
fi ce, precum şi prin procesele sedimentare, 
s-au concentrat substanţe minerale utile de 
foarte diferite feluri: de la aur şi argint (în 
Maramureş şi Munţii Metaliferi) la cupru, 
plumb şi zinc (în Banat şi Maramureş), de la 
molibden la uraniu (în Bihor şi Carpaţii Ori-
entali), de la fosfaţi la sare, de la feldspaţi 
la caolin şi, în acelaşi timp, de la turbă şi 
cărbuni la hidrocarburi (petrol şi gaze na-
turale – în Carpaţii Orientali, Depresiunea 
Getică, Platforma Moesică, şelful continen-
tal al Mării Negre, Bazinul Transilvaniei); 
apele minerale şi cele termale sunt un efect 
al prezenţei, în zonele profunde, a unor fo-
care vulcanice adânci, dar inactive astăzi. 
Toate acestea se constituie, de fapt, în re-
surse minerale şi energetice şi devin – sau 
ar trebui să devină – depozite exploatabile 
(zăcăminte), atunci când rezervele lor se pot 
extrage în condiţii economice profi tabile. 
Astăzi, conform Legii minelor, terenurile în 
care subsolul conţine astfel de resurse sunt 
proprietatea statului, se concesinează (prin 
licitaţie publică) sau se dau direct în admi-
nistrare; agenţi economici cu capital de stat 
sau privat (companii naţionale, societăţi co-
merciale) îşi pot asuma riscurile, investesc 
în echipamente, tehnologii, personal, extrag, 
procesează şi vând.

– Am citit de curând o ştire conform 
căreia rezervele noastre de aur sunt încă 
mari şi că am putea fi  optimişti. Aşa este?

– Minereurile de aur din Carpaţi sunt 
cunoscute de multă vreme şi, după cum se 
ştie, ele au fost exploatate încă de pe vremea 
romanilor. Rezervele rămase în aceste zone se 
cifrează la circa 700 tone şi situează România 
pe primul loc în Europa. Locaţiile tradiţionale 
sunt în Munţii Apuseni, anume în patrulaterul 
aurifer (Musariu, Troiţa, Trestia, Săcărâmb, 
Certej, Roşia Montană, Bucium-Tarniţa, Baia 
de Arieş) şi în Munţii Gutâi – zona Baia Mare 
(Dr. Crucii, Săsar, Valea Roşie, Firiza, Herja). 
Aur a fost identifi cat şi în aluviunile din ba-
zinele hidrografi ce ale Argeşului, Arieşului, 
Bistriţei Aurii, Mureşului, Nerei sau Timi-
şului. În prezent, nu se mai exploatează aur, 
toate minele fi ind închise. Dar rezervele con-
servate ne dau speranţe.

Elena Solunca

Exploatarea de cupru de la Roşia Poieni
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Lansarea inițiativei „Îmbu
de transporturi pe D

Iniţiativa pe care o prezentăm se integrează organic în 
Strategia UE pentru regiunea Dunării (SUERD), care re-
prezintă un mecanism comunitar de cooperare a statelor din 
bazinul Dunării, destinat dezvoltării economice şi sociale a 
macro-regiunii dunărene, prin consolidarea implementării în 
regiune a politicilor şi legislaţiei UE. SUERD este a doua stra-
tegie macro-regională a UE, preluând modelul de cooperare 
dezvoltat prin Strategia UE pentru Marea Baltică (adoptată în 
2009) cu adaptare la specifi cul regiunii dunărene.

Istoric
SUERD reprezintă o iniţiativă politică a României şi 

Austriei, promovată printr-o scrisoare comună la nivel de 
prim-ministru (iunie 2008) şi adresată preşedintelui Comisiei 
Europene.

Comisia Europeană a elaborat o Comunicare privind 
Strategia UE pentru regiunea Dunării, precum şi un Plan de 
Acţiune, prezentate la 8 decembrie 2010 şi adoptate de Consi-
liul UE Afaceri Generale (miniştrii afacerilor externe), la 13 
aprilie 2011. Consiliul European (şefi i de stat sau de guvern) 
a andosat Strategia Dunării la 24 iunie 2011.

Documentele discutate şi acceptate la nivel comuni-
tar şi care formează nucleul cooperării regionale la Dunăre 
reprezintă efortul concertat de elaborare al statelor riverane. 
Acestea, alături de Comisia Europeană, au analizat şi evaluat 
nevoile reale ale regiunii Dunării şi au propus un document 
agreat atât la nivel politic, cât şi tehnic. Strategia Dunării este 
un proiect al Uniunii Europene la care sunt invitate să partici-
pe şi state nemembre UE din bazinul Dunării.

Intrarea în etapa de implementare a Strategiei a generat 
şi o nouă platformă de comunicare prin crearea principalului 
portal de informaţii  www.danube-region.eu.

 
Obiective și priorități
Strategia este structurată pe patru mari obiective:
● interconectarea regiunii Dunării;
● protejarea mediului în regiunea Dunării;
● creşterea prosperităţii în regiunea Dunării;
● consolidarea regiunii Dunării.
Fiecărui obiectiv al Strategiei îi corespund domenii speci-

fi ce de acţiune, grupate pe 11 arii prioritare, fi ecare dintre aces-
tea fi ind coordonată de câte două state/landuri din regiune.

 
Guvernanță
Creată iniţial sub imperativul „celor trei nu“ – fără noi 

fonduri, fără noi instituţii şi fără noi reglementări – Strategia 
Dunării a fost pusă în faţa provocării de a se adapta pentru 
a-şi asigura modul de implementare a proiectelor prin valo-
rifi carea fondurilor europene existente. În acest context, con-
solidarea structurilor naţionale de guvernanţă a Strategiei este 
recomandată cu insistenţă de Comisie pentru a putea promova 
şi susţine, în mod activ, coerent şi coordonat, interesele politi-
ce şi sectoriale în macroregiunea Dunărea.

Astfel, guvernanţa Strategiei Dunării se asigură:
a) la nivel european, prin:
● Consiliul Uniunii Europene şi Grupul de funcţionari la 

nivel înalt al Consiliului UE, care asigură orientarea politică 
generală;

● Comisia Europeană (Direcţia Generală Politică Re-
gională şi Urbană – DG Regio), care are rol de coordonare a 
politicilor, monitorizare, raportare şi evaluare;

● Coordonatorii naţionali, care, pe de o parte, asigură co-
ordonarea naţională şi propun aspecte practice ale activităţii, 
iar pe de altă parte se consultă şi coordonează între ei la nivel 
macro-regional pentru a promova coerenţa între priorităţile şi 
modelele de guvernanţă ale statelor participante;

● Coordonatorii domeniilor prioritare şi Grupurile direc-
toare, care asigură identifi carea proiectelor care pun în aplica-
re Planul de Acţiuni al Strategiei.

Pentru a îmbunătăţi implementarea Strategiei Dunării, a 
fost agreată crearea unui Punct Focal pentru Asistenţă Tehni-
că (Danube Strategy Point/DSP), care va fi  găzduit de landul 
Baden-Württemberg, prin Reprezentanţa Permanentă la Uniunea 
Europeană de la Bruxelles. Obiectivul general al DSP este de a 
îmbunătăţi guvernanţa Strategiei, prin intensifi carea şi consoli-
darea cooperării şi interacţiunii între entităţile participante la SU-
ERD, precum şi prin crearea unor sinergii între stakeholderi şi di-
verse organizaţii din regiunea Dunării. Prin crearea DSP, Direc-
ţia Generală Politică Regională şi Urbană a Comisiei Europene şi 
Coordonatorii Naţionali SUERD implementează un punct cheie 
al Raportului Comisiei către Parlamentul European, Consiliu, 
Comitetul Economic şi Social European şi Comitetul Regiunilor 
din 20 mai 2014 privind guvernanţa strategiilor macroregionale. 
De asemenea, DSP va administra fonduri europene, întrucât va 
gestiona fondurile pentru asistenţă tehnică ale Coordonatorilor 
de Arii Prioritare SUERD pentru perioada 2015 – 2016.

b) structura naţională de implementare, elaborată de 
Ministerul Afacerilor Externe în calitate de coordonator 
naţional, este Forumul Naţional şi include, conform matricei 
pentru implementarea Strategiei Dunării, următoarele paliere:

● Comitetul director la nivel ministerial – este prezidat 
de către ministrul afacerilor externe, care este şi preşedintele 
executiv al Forumului Naţional, şi format din miniştrii care 
coordonează domeniile prioritare ale Strategiei (vicepreşe-
dinţi: ministrul dezvoltării regionale şi administraţiei publice 
şi ministrul fondurilor europene);

● Coordonatorul Naţional SUERD şi Biroul Strategia 
Dunării din MAE – cu rol de coordonare orizontală;

● Grupul de lucru interministerial – prezidat de către 
Coordonatorul Naţional SUERD, format din reprezentanţi ai 
ministerelor la nivel de director general sau director, se reu-
neşte periodic, urmăreşte activitatea de implementare în plan 
intern şi cea în Grupurile directoare pe priorităţi în plan extern;

● Consiliul Consultativ din care fac parte reprezentanţi 
ai actorilor implicaţi (administraţia centrală şi locală, mediul 
de afaceri, mediul academic şi universitar, societatea civilă);

● grupurile de lucru tematice ale Consiliului Consultativ.
 
Coordonarea Strategiei Dunării 
în România
În plan intern, Ministerul Afacerilor Externe asigură coordo-

narea inter-instituţională şi colaborarea între Ministerul Dezvoltării 
Regionale şi Administraţiei Publice, Ministerul Fondurilor Euro-
pene, Ministerul Transporturilor, Ministerul Mediului, Apelor şi 
Pădurilor, Ministerul Economiei, Comerţului şi Turismului, Mi-
nisterul Culturii, Ministerul Energiei, Întreprinderilor Mici şi Mij-
locii şi Mediului de Afaceri, Autoritatea Naţională pentru Cerceta-
re Ştiinţifi că şi Inovare, Ministerul Educaţiei şi Cercetării Ştiinţifi -
ce, Ministerul Afacerilor Interne şi Ministerul Finanţelor Publice.

Benefi ciile majore pe care Strategia le aduce României sunt:
● Dezvoltarea calităţii vieţii, prin creşterea competitivi-

tăţii şi a atractivităţii oraşelor şi satelor de la Dunăre;
● Obţinerea de avantaje economice prin încheierea de 

parteneriate de afaceri şi prin cooperări „încrucişate“ între 
sectorul public şi cel privat;

● Organizarea de forumuri economice anuale;
● Atragerea de investiţii în domenii strategice precum 

infrastructurile de transport, mediu şi energie.
*

Este semnifi cativ că prima reuniune a coordonatorilor 
naţionali ai Strategiei UE pentru regiunea Dunării şi a co-
ordonatorilor instrumentelor structurale UE din statele parti-
cipante la Strategia Dunării a avut loc la Bucureşti, în primă-
vara anului 2013. Atunci au fost stabilite o serie de obiective 
naţionale şi comunitare, identifi cându-se modalităţile prin 
care acestea pot fi  incluse în Acordurile de Parteneriat şi în 
Programele Operaţionale pentru perioada 2014 – 2020. Rea-
mintim că la Strategia UE pentru regiunea Dunării participă 
nouă state membre (Austria, Bulgaria, Cehia, Croaţia, Ger-
mania – ca stat federal şi prin landurile Baden-Württemberg 
şi Bavaria, Slovenia, Slovacia, România, Ungaria) şi cinci 
state non-membre UE (Serbia, Muntenegru, Bosnia-Herţe-
govina, Republica Moldova, Ucraina). Cu prilejul respectivei 
reuniuni, s-a relevat cerinţa unei abordări macroregionale a 
provocărilor transnaţionale, un accent deosebit punându-se pe 
extinderea şi modernizarea reţelelor de transport.

La reuniunea la care ne referim s-au conturat o serie de 
obiective şi modalităţi de acţiune în vederea atingerii scopului 
principal, şi anume „îmbunătăţirea infrastructurii de transpor-
turi pe Dunărea inferioară“. S-a reiterat defi niţia Dunării inferi-
oare, respectiv traseul fl uviului pe o lungime de 931 km, înce-
pând de la Drobeta Turnu Severin şi terminându-se la Sulina. 
Pe această porţiune se afl ă numai şase treceri peste Dunăre! 
De aici, au rezultat o serie de analize şi premise pentru îmbu-
nătăţirea situaţiei. În acest sens, s-a atras atenţia că regiunea se 
confruntă, pe ambele maluri, cu probleme precum: 

– Exodul localnicilor (de toate vârstele);
– Îmbătrânirea populaţiei satelor şi, implicit, degradarea 

infrastructurii sociale/comunale;
– Lipsa locurilor de muncă în industrie, hoteluri şi ma-

nufacturi;
– Perpetuarea imaginii negative, sintetizată prin formula 

„suntem cea mai săracă regiune din Europa“.
Participanţii au identifi cat una dintre cele mai grave pro-

bleme generale, şi anume faptul că infrastructura transportu-
rilor este necorespunzătoare/inadecvată. Aceasta se referă la 
reţeaua de străzi nemodernizată, legăturile precare la reţeaua 
feroviară, lipsa aeroporturilor, defi citul de legături cu turismul 
pe Dunăre, numărul insufi cient de puncte de trecere a fl uviu-
lui. Importanţa deosebită a iniţiativei decurge din datele statis-
tice potrivit cărora în partea bulgară a regiunii Dunărea infe-
rioară trăiesc 1,5 milioane locuitori, iar în partea românească 
aproximativ 6 milioane de persoane.

Transportul internaţional pe fl uviul Dunărea străbate Eu-
ropa de la Kelheim, din sudul Germaniei, până la Sulina de pe 
coasta românească a Mării Negre, pe o lungime de 2414,72 km. 

Canalul Dunăre – Marea 
Neagră. Ecluza de la Agigea

Municipiul Giurgiu a fost, în această vară, gazda unei 
reuniuni a cărei importanţă a fost relevată de titlul iniţiati-
vei lansate în vederea unei mai bune cooperări între Ro-
mânia şi Bulgaria pentru „îmbunătăţirea infrastructurii de 
transporturi pe Dunărea inferioară“. Gazdă a întâlnirii, care 
a avut loc la sediul Asociaţiei Uniţi pentru Giurgiu, a fost 
deputatul ing. Florian Nicolae, preşedintele Grupului par-
lamentar de prietenie cu Republica Bulgaria, din Camera 
Deputaţilor. Grupul de iniţiatori a cuprins: Consiliul Oraşe-
lor şi Regiunilor Dunărene – Viena, Austria, reprezentat 
de Peter Langer; Asociaţia Municipiilor Dunărene – Bul-
garia, reprezentată de Maria Ţankova; Asociaţia Comuni-
tăţile Locale Riverane Dunării (CLDR) – România; Centrul 
Tehnologic din Sofi a – Bulgaria; Grupul parlamentar de 
prietenie România – Bulgaria. Au participat primarii sau 
viceprimarii principalelor comunităţi de pe ambele maluri 
ale Dunării din Bulgaria şi România, reprezentanţi ai unor 
ministere şi ai altor instituţii publice centrale, ai organisme-
lor teritoriale, ai unor ONG-uri, parteneri de afaceri.

Scopul iniţiativei este sintetizat, aşa cum am mai men-
ţionat, în sintagma: „îmbunătăţirea infrastructurii de trans-
porturi pe Dunărea inferioară“, prin realizarea de poduri/
tunele cu sprijinul fi nanciar al Uniunii Europene, respectiv 
din Fondul European de Investiţii Strategice (EFSI).

O strategie pentru 
un viitor mai bun

Obiective și modalități 
de acțiune

Starea de fapt
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bunătățirea infrastructurii 
Dunărea inferioară“ 

Pe această porţiune s-au construit, în total, 130 de poduri. Alte 
peste 180 de poduri se găsesc pe porţiunea de 430 km, în partea 
superioară a Dunării de la Donaueschingen până la Kelheim.

Secţiunea superioară a Dunării este traversată, în medie, 
la fi ecare şapte kilometri, de câte un pod. Pe segmentul de 
mijloc Dunărea este traversată în medie la fi ecare 27 km iar 
în zona inferioară numai odată la 155 km (a se vedea tabelul 
de mai jos).

O concluzie majoră a punctelor de vedere exprimate la 
reuniunea de la Giurgiu a fost aceea că noile traversări ale Du-
nării sunt cheia succesului! S-a apreciat că situaţia existentă 
constituie una dintre cauzele fundamentale care au determinat, 
în special în ultimii 25 de ani, o nedorită şi gravă stagnare a 
dezvoltării economico-sociale a zonei.

După cuvântul de deschidere rostit de Jürgen Eisele (Lan-
dul Baden-Würtenberg) – coordonatorul Centrului Tehnologic 
din Sofi a, participanţii au fost salutaţi de gazde. Deputatul ing. 
Florian Nicolae a subliniat importanţa evenimentului decla-
rând, printre altele: „Apreciez importanţa acordată de dumnea-
voastră evenimentului şi dorinţa comună pentru identifi carea, 
susţinerea şi implementarea proiectelor comune ţărilor noastre, 
România şi Bulgaria. Ne uneşte zona Dunării, iar Strategia de 

Dezvoltare Economică şi Socială a regiunii poate juca un rol 
important pentru noi. România şi Bulgaria au relaţii de coope-
rare bilaterală excelente, intensifi cându-se contactele la nivel 
înalt. În declaraţiile comune ale Guvernelor României şi Bul-
gariei s-au avansat multe proiecte la nivel sectorial, precum 
construirea de noi poduri peste Dunăre, prin semnarea Me-
morandumului de înţelegere între guverne pentru promovarea 
studiilor de fezabilitate pentru două noi poduri, Silistra– Călă-
raşi şi Nicopole – Turnu Măgurele. Proiectele noastre creează 
o punte între cele două ţări, România şi Bulgaria, zonele de 
graniţă trebuie să devină mai atractive pentru localnici şi in-
vestitori. Scopul strategic este apropierea oamenilor, a comu-
nităţilor, pentru dezvoltarea comună, crearea unor comunităţi 
dinamice, competitive, sustenabile şi prospere.“

Din partea Grupului de lucru al Consiliului Oraşelor Du-
nărene, cu sediul la Viena, a luat cuvântul Peter Langer, care 
a spus, printre altele: „Trebuie să demarăm acţiuni de lobby 
pentru susţinerea dorinţelor noastre. Noi urmărim transpu-
nerea Strategiei Uniunii Europene pentru bazinul dunărean. 
Cele mai importante zece iniţiative care pot contribui la 
această strategie au sediul la Viena. Această strategie pentru 
Regiunea Dunării are ca scop îmbunătăţirea situaţiei econo-
mice, sociale, educaţionale etc., pe scurt, creşterea calităţii 
vieţii oamenilor din regiune. De la Marea Neagră şi până la 
Vidin, pe o lungime de cca 800 km, sunt numai patru poduri 
în timp ce până la Pădurea Neagră, sunt 2500 de poduri. În 
oraşul Ulm – Germania, din care provin, sunt şapte poduri pe 
cinci km. La Budapesta sunt zece poduri. Strategia din Regiu-
nea Dunării urmăreşte îmbunătăţirea legăturilor şi a mobi-
lităţii. Dacă putem să obţinem astăzi un consens faţă de ce ne 
propunem, atunci ne putem declara mulţumiţi. Eu îmi doresc 
ca, peste cinci ani, la aniversarea a 70 de ani de viaţă, să pot 
trece peste podul dintre Silistra şi Călăraşi“.

Preşedinta Asociaţiei Municipiilor Dunărene – Bulgaria 
(asociaţie care cuprinde 37 de entităţi teritoriale), Maria Ţan-
kova, a declarat, la rândul său: ,,Milităm pentru dezvoltarea 
regiunii transfrontaliere dintre Bulgaria şi România într-un 
mod inteligent şi durabil. Regiunea noastră are provocări 
prin potenţialul ei de dezvoltare. Să investim în relaţiile dintre 
cele două ţări, în cele două economii, cu efecte pozitive în 
domeniul social şi nu numai.“

Din partea Asociaţiei Comunităţile Locale Riverane Du-
nării – CLDR, Sever Avram a subliniat: ,,Ne afl ăm între prie-
teni şi acţionăm împreună de cinci ani. Obiectivul nostru este 

acela de a face lobby instituţional. Şi ambasadorul României 
la UNESCO, domnul Adrian Cioroianu, a criticat faptul că 
avem numai două poduri între România şi Bulgaria pe «Via 
Danubiana»“.

A urmat prezentarea comunicării lui Jürgen Eisele, care 
a pornit de la formularea mai multor întrebări, la care a dat 
răspunsurile de rigoare:  

„– Ce dorim cu această iniţiativă? – Să mărim cu mi-
nimum 12 numărul legăturilor (poduri sau tunele) pe cursul 
inferior al Dunări, în următorii zece ani;

– Cine s-o facă? – Municipalităţile şi localităţile rivera-
ne, sprijinite de ONG-uri;

– Cum să ne organizăm? – Prin fondarea acestei iniţi-
ative care să militeze pentru materializarea acestei formule: 
6+12=51 km!! Pare o formulă bizară, dar ea sintetizează ceea 
ce dorim să realizăm. Prin cele 12 noi legături vom ajunge la 
18 şi astfel se va reduce distanţa medie dintre acestea la 51 km. 
Pentru aceasta, avem nevoie de sprijinul Parlamentului Euro-
pean, al Comitetelor Regionale etc. Pe Dunărea superioară 
avem poduri la fi ecare 7 – 10 km.

– Cu ce ne ajută aceste poduri/tunele? – Recunosc că 
este o întrebare cam  «prostească». Răspunsul îl obţinem 

dacă privim la nivelul economic al populaţiei din Regiunea 
Dunării mijlocii şi superioare, unde podurile sunt la distanţe 
de circa 10 km.

– De ce 12 treceri în zece ani? – Dacă am menţine 
ritmul actual de 26 de ani între construcţia podurilor (1987 
cel de la Feteşti şi 2013 cel de la Calafat – Vidin) ne-ar tre-
bui 12 poduri x 26 ani = 312 ani!!!, pentru a obţine 51 km 
între două treceri. Vest-europenii înţeleg acest argument. În 
Europa de Est, nu…

Domnul Jean-Claude Juncker face mare publicitate pen-
tru Fondul European de Investiţii Strategice – EFSI. Forurile 
europene recomandă formula PPP. Noi suntem de acord în 
principiu. Dar, un vest european întreabă apoi dacă putem 
plăti investiţia prin  taxa de utilizare a podului? În toată Eu-
ropa sunt patru poduri cu trecerea taxabilă. Aceste poduri cu 
taxă sunt pentru separare şi nu pentru unire!!

– Ce ar trebui făcut? – Sectorul Dunărea de jos să devină 
o zonă specială. Cele două guverne ar trebui să adopte o hotă-
râre corespunzătoare prin care să se urgenteze aceste investiţii. 
Sunt aici reprezentanţi ai MAE din România şi guvernatorii din 
districtele Ruse şi Silistra. Dumnealor trebuie să transmită ide-
ile noastre. Noi suntem nivelul de jos şi am lansat iniţiativa. De 
aceea evenimentul de acum este puţin şi istoric. Am pregătit o de-
claraţie şi un  program de acţiune pentru perioada următoare.“

În cursul discuţiilor, au fost exprimate opinii interesante, 
din care spicuim: 

Preşedintele Consiliului Judeţean Giurgiu, Vasile Mus-
tăţea, s-a referit la faptul că, ,,prin studiul ERGO, elaborat în 
urmă cu circa patru ani, s-a propus, printre altele, şi reali-
zarea unui nou pod între Ruse şi Giurgiu (feroviar şi rutier). 

Începând de astăzi trebuie să ne unim eforturile pentru reali-
zarea acestor proiecte“.

Reprezentantul Ministerului Afacerilor Externe din 
România, Valentin Panait, s-a referit la bunele relaţii care 
există între România şi Bulgaria evocând şi şedinţa comună 
a celor două guverne, desfăşurată la Craiova. ,,Se confi rmă  
principiul UE care încurajează iniţiativele de «jos în sus». 
Dunărea trebuie să fi e o punte de legătură şi mijloc de ridi-
care a calităţii vieţii. România va participa la următoarea 
conferinţă a Strategiei UE pentru Regiunea Dunării, ediţia a 
4-a, de la Ulm – Germania din 28 – 30 octombrie a.c., unde 
se va prezenta iniţiativa de astăzi. La Ulm vor participa şi 
miniştri responsabili pentru fondurile europene. Iniţiativa de 
astăzi este o provocare“.

Primarul din Silistra, dr. Yulian Naydenov, a subliniat că: 
„Situaţia actuală nu este normală. Suntem legaţi de o istorie 
comună, interese economice şi sociale etc. Mulţumim iniţia-
torilor acestei acţiuni. Realizarea de poduri/tunele trebuie să 
devină o prioritate. Trebuie să facem lobby la toate nivelurile, 
inclusiv la UE. Silistra are trei europarlamentari şi îi va utiliza 
în acest scop. Sper ca peste cinci ani, când voi împlini 65, să 
putem sărbători şi inaugurarea podului Călăraşi – Silistra.“

În încheierea acestor relatări, autorul articolului de faţă 
a exprimat următorul punct de vedere: „Nu este sufi cient să 
realizăm poduri sau tunele între cele două maluri, ci este 
important să nu neglijăm accesele la acestea. Am exempli-
fi cat situaţia căii ferate Bucureşti – Giurgiu, întreruptă de 
zece ani din cauza podurilor de la Grădiştea de peste Argeş. 
În acest mod se  descurajează utilizarea sistemului feroviar. 
Acest lucru este efect al lipsei de sprijin pentru calea fe-
rată, în primul rând la nivelul Ministerului Transporturilor. 
Acolo, sistemul de transport rutier are un lobby puternic, 
ca să nu spun mai mult. De asemenea, nici recentul Master 
Plan General de Transport (MPGT) nu a reuşit să îndrepte 
situaţia. Cu toate că am reuşit să impunem prioritizarea re-
facerii podurilor respective, linia făcând parte din coridorul 
TEN-T IX, n-am reuşit să salvăm alte linii secundare propu-
se pentru închiriere sau închidere!!?? Printre acestea sunt şi 
liniile care leagă porturi dunărene precum Zimnicea, Turnu 
Măgurele etc. Astfel de propuneri, aprobate de minister şi 
de guvern, sunt greu de înţeles în contextul politicii Uniunii 
Europene care, prin Cartea Albă pentru Transporturi, so-
licită dezvoltarea sistemului feroviar. De asemenea, MPGT 
nu prevede realizarea unei legături feroviare de mare viteză 
între Viena – Budapesta – Bucureşti – Constanţa, prevăzută 
şi în Strategia Regiunii Dunării. Sperăm să reuşim să clari-
fi căm aceste aspecte contradictorii.“

Au fost propuse următoarele traversări peste Dunăre: 1) 
Lom (Bg) – Rast (Ro); 2) Oryachova (Bg) – Bechet (Ro); 3) 
Gigen (Bg) – Corabia (Ro); 4) Nikopol (Bg) – Turnu Măgu-
rele (Ro); 5) Svishtov (Bg) – Zimnicea (Ro); 6) Ruse (Bg) 

– Giurgiu (Ro); 7) Tatrakan (Bg) – Olteniţa (Ro); 8) 
Silistra (Bg) – Călăraşi (Ro); 9) Brăila (Ro); 10) Ga-
laţi (Ro) Vest; 11) Galaţi (Ro) Est; 12) Tulcea (Ro).

S-a subliniat că nu toate traversările propuse 
trebuie să fi e realizate la nivelul constructiv al podu-
lui Vidin – Calafat. Se pot adopta şi soluţii mai sim-
ple. Important este, în primul rând, să sensibilizăm 
guvernele celor două ţări vecine sau, cu alte cuvinte, 
să le câştigăm de partea cauzei. Apoi, împreună, să 
susţinem la Uniunea Europeană fi nanţarea acestor 
proiecte.

Iniţiativa a fost salutată de toţi participanţii şi 
s-a încheiat cu semnarea, de către ofi cialităţile loca-
lităţilor riverane Dunării, a unei declaraţii ofi ciale.

Ing. dipl. Octavian Udrişte,
Preşedinte de onoare „Club Feroviar“

Dunărea la Galaţi

Secţiune / Sector Lungime sector Nr. de poduri Densitatea 
podurilor

Superior (Kelheim – Gönyu) 624 km 88 7,1 km
De mijloc (Gönyu – T. Severin) 860 km 32 26,9 km
Inferior (T. Severin – Sulina) 931 km 6 155,2 km
Dunărea navigabilă (Kelheim – Sulina) 2415 km 126 19,2 km

Podurile care apropie 
și unesc

Podul Calafat – Vidin
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SUB  LUPA  ACTUALITĂŢIISUB  LUPA  ACTUALITĂŢII

Comisia Europeană (CE) a publicat re-
cent Raportul privind progresele înregistrate 
în vederea atingerii obiectivelor pentru anul 
2020 în domeniul energiei din surse rege-
nerabile, documentul relevând că Uniunea 
Europeană face progrese către atingerea 
obiectivului de creştere a ponderii energiei 
din surse regenerabile la 20%. Cu o pondere 
a energiei din surse regenerabile estimată la 
15,3% din consumul 
fi nal brut de energie 
în 2014, UE şi marea 
majoritate a statelor 
membre înregistrează 
progrese satisfăcă-
toare.

Aceste rezulta-
te sunt publicate în 
Raportul pe 2015 al 
Comisiei Europene 
privind progresele în-
registrate în vederea 
atingerii obiectivului 
UE, obligatoriu din 
punct de vedere ju-
ridic, care prevede 
– aşa cum am preci-
zat – o pondere de 20% a energiei din surse 
regenerabile, a obiectivului care stipulează 
că minimum 10% din carburanţii utilizaţi 
pentru transporturi trebuie să provină din 
surse regenerabile, precum şi a obiectivelor 
naţionale obligatorii pentru 2020. „Raportul 
arată încă o dată că producţia şi consumul 

de energie din surse regenerabile reprezin-
tă un succes la nivel european. În Europa, 
cantitatea de energie din surse regenerabile 
pe cap de locuitor este de trei ori mai mare 
decât oriunde în restul lumii. Avem peste un 
milion de persoane care lucrează în sectorul 
energiei din surse regenerabile, iar valoarea 
acestui sector depăşeşte 130 de miliarde de 
euro pe an. Exportăm energie din surse re-

generabile în valoare de 35 de miliarde de 
euro în fi ecare an“, a declarat Miguel Arias 
Cañete, comisarul pentru politici climatice şi 
energie.

În ceea ce priveşte folosirea energiei 
din surse regenerabile în transporturi, ponde-
rea estimată este de 5,7% pentru 2014; ofi -

cialii CE consideră că atingerea obiectivului 
de 10% reprezintă o provocare, dar rămâne 
posibilă, în unele state membre înregistrân-
du-se progrese satisfăcătoare.

Se preconizează că 25 de state membre 
îşi vor îndeplini obiectivele naţionale pentru 
2013 – 2014 în materie de energie din surse 
regenerabile. 26 de state membre şi-au înde-
plinit obiectivele pentru 2011 – 2012. De-

oarece obiectivele intermediare vor 
deveni din ce în ce mai ambiţioase în 
următorii ani, anumite state membre 
ar trebui să îşi intensifi ce eforturile 
pentru a menţine direcţia către înde-
plinirea obiectivelor, inclusiv prin 
eventuala utilizare a mecanismelor 
de cooperare cu alte state membre.

 
Directiva privind 
energia din surse 
regenerabile dă 
rezultate
Raportul arată că Directiva 

privind energia din surse regenera-
bile dă rezultate: dezvoltarea ener-
giei din surse regenerabile a condus 
la evitarea producerii a aproximativ 

326 de milioane de tone de emisii de CO2 
brute în 2012 şi la evitarea producerii a 
388 de milioane de tone în 2013, precum şi 
la o reducere a cererii de combustibil fosil la 
nivelul UE de 116 Mtep în 2013.

În plus, în ceea ce priveşte securitatea 
aprovizionării cu energie a UE, se relevă că 

înlocuirea gazelor naturale cu energie din 
surse regenerabile a reprezentat 30% din 
consumul total de combustibil fosil care a 
fost evitat în 2013, iar aproape jumătate din 
statele membre şi-au redus consumul intern 
brut de gaze naturale cu cel puţin 7%. De 
asemenea, raportul constată că sursele re-
generabile de energie devin surse obişnuite, 
acceptate la scară largă, iar obiectivele pen-
tru 2020 reprezintă un factor determinant 
pentru investiţiile în surse regenerabile de 
energie efectuate la nivel mondial sub con-
ducere europeană, precum şi pentru politici-
le energetice care sprijină aceste surse, mult 
dincolo de graniţele Europei.

 
Context
Ţinând cont că mai sunt cinci ani 

până în 2020, Raportul privind progresele 
înregistrate în domeniul energiei din surse 
regenerabile reprezintă evaluarea interme-
diară a progreselor înregistrate în vederea 
atingerii obiectivelor pentru 2020. O dată la 
doi ani, Raportul monitorizează progresele 
înregistrate de UE şi de statele membre în 
aspectele menţionate. Reamintim că legisla-
ţia UE care promovează utilizarea energiei 
din surse regenerabile este în vigoare încă 
din 2001, când a fost adoptată prima directi-
vă privind promovarea şi utilizarea energiei 
electrice din surse regenerabile, urmată de 
directiva din 2003 privind utilizarea biocar-
buranţilor şi a altor carburanţi regenerabili 
în sectorul transporturilor.

Recent, la Casa Tineretului din Timi-
şoara, s-a desfăşurat prima ediţie a Salo-
nului Internaţional de Invenţii şi Inovaţii 
Traian Vuia, manifestare tehnico-ştiinţifi -
că organizată de Societatea Inventatorilor 
din Banat. La această competiţie a creaţiei 
şi inovaţiei s-au 
înscris inventa-
tori din şase ţări: 
România, Serbia, 
Republica Mol-
dova, Belarus, 
Ungaria şi Turcia 
cu peste 150 de 
proiecte inovati-
ve din cele mai 
diverse domenii: 
electronică, me-
canică, protecţia 
mediului, chimie, 
medicină, construcţii, instalaţii, informatică, 
securitate, agricultură, recreere, turism etc. 
În cele trei zile ale Salonului, inventatorii 
şi-au prezentat publicului larg cele mai noi 
creaţii, multe dintre acestea fi ind premiate la 
alte saloane internaţionale de profi l: Gene-
va, Bruxelles, Nürnberg, Chişinău, Zagreb, 
Bucureşti, Cluj-Napoca, Iaşi. Un juriu in-
ternaţional a analizat exponatele prezenta-
te, având în vedere elementele de noutate, 
aplicabilitatea, avantajele ştiinţifi ce, tehnice 
şi economice, preţul, impactul social, econo-
mic şi de mediu. 

Printre personalităţile reprezentati-
ve pentru lumea ştiinţifi că din Banat care 
au participat şi au fost premiate la această 

manifestare s-au afl at: prof. univ. dr. Dorica 
Botau şi prof. univ. dr. Doru Petanec, de la 
Universitatea de Ştiinţe Agricole şi Medici-
nă Veterinară a Banatului Regele Mihai I al 
României din Timişoara (USAMVBT), prof. 
univ. dr. Claudia Borza, prof. univ. dr. Radu 

Prejbeanu, prof. 
univ. dr. Constan-
tin Ilie şi prof. 
univ. dr. Sorin 
Olariu de la Uni-
versitatea de Me-
dicină şi Farmacie 
Victor Babeş Timi-
şoara, prof. univ. 
dr. Zeno Schlett 
şi prof. univ. dr. 
Ioan Damian, de 
la Centrul de pre-
zentare interactivă 

a fenomenelor fi zice ExperimentariumTM, 
prof. univ. dr. Ioan Grozescu de la INCEMC 
Timişoara, prof. dr. ing. Dorin Dehelean 
şi dr. ing. Victor Verbitchi de la Institutul 
Naţional de Cercetare Dezvoltare în Sudu-
ră şi Încercări de Materiale ISIM, prof. dr. 
ing. Sorin Nanu şi prof. dr. ing. Radu Liviu 
Sumălan din partea Clusterului de Energii 
Sustenabile din România ROSENC, prof. 
univ. dr. Florea Hariton de la Universitatea 
de Vest. Remarcăm prezenţa ing. Remi Ră-
dulescu, de la SC REMIR SRL, care a avut 
un rol determinant în organizarea Salonului 
de inventică din oraşul de pe Bega. 

În cadrul aceluiaşi eveniment, au avut 
loc workshop-uri cu temele „Progresul ino-

vării integrative în Banat“ şi „Îmbunătățirea 
radicală a inovării în Banat“ şi „Tehnici şi 
metodologii inovatoare pentru epurarea 
apei uzate“. 

Societatea Inventatorilor din Banat 
a acordat mai multe premii de excelenţă şi 
speciale, între cei premiaţi numărându-se 
Consiliul Local, Consiliul Judeţean, Funda-
ţia Judeţeană pentru Tineret Timiş – FITT 
care, prin sprijinul acordat, au permis orga-
nizarea primei ediţii a Salonului de Invenţii 
şi Inovaţii Traian Vuia 
Timişoara, dr. ing. Ca-
melia Marinescu, consi-
lier superior în ANCSI, 
prof. em. dr. ing. EurIng 
Tiberiu Dimitrie Babeu, 
preşedintele Sucursalei 
AGIR Timiş. 

Premii speciale 
au fost acordate şi de 
Universitatea de Medi-
cină şi Farmacie Victor 
Babeş din Timişoara, 
USAMVBT, Universita-
tea Ştefan cel Mare din 
Suceava, Spitalul Ju-
deţean de Urgenţă Pius 
Brinzeu din Timişoara, Institutul Naţional 
de Cercetare Dezvoltare în Sudură şi Încer-
cări de Materiale ISIM, Societatea Inventa-
torilor din România, S.C. Davidoni-Invent 
S.R.L. şi Asociaţia CorneliuGroup, repre-
zentată de Corneliu Birtok-Băneasă. 

Prin intermediul Salonului Internaţio-
nal de Invenţii şi Inovaţii Traian Vuia, Soci-

etatea Inventatorilor din Banat îşi propune 
să promoveze cele mai valoroase produse 
inovative, să iniţieze şi să dezvolte incuba-
toare de creaţie pentru tineri, să populari-
zeze, în rândul publicului larg, conceputul 
de proiect inovator ca element defi nitoriu 
pentru regenerarea economiei româneşti, să 
permită intensifi carea eforturilor pentru ac-
cesarea fondurilor europene. De asemenea, 
se doreşte ca, prin intermediul acestui eve-
niment, să se asigure un sprijin autorităţilor 

locale astfel încât capitala Banatului să aibă 
şanse reale în competiţia europeană pentru 
titlul de Capitala Culturală Europeană în 
anul 2021. 

Dr. Adina-Elena Segneanu 
Prof. univ. em. dr. ing. 

EurIng Tiberiu Dimitrie Babeu 

Salonul Internaţional de Invenţii şi Inovaţii „Traian Vuia“, Timişoara 2015

Raport al CE privind progresele înregistrate 
în domeniul energiei din surse regenerabile
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Asociaţia de Sudură din România (ASR) 
– Filiala Timişoara împreună cu Societatea 
de Vest pentru Calitate (SVC) – AGIR Timiş 
au organizat o masă rotundă cu tema „Eva-
luarea performanţelor structurilor mecani-
ce sudate sub incidenţa Regulamentului nr. 
305/2011 al Parlamentului European şi al 
Consiliului European şi aplicarea standar-
delor EN 1090 pentru execuţia structurilor 
metalice“. Manifestarea a avut loc la ISIM 
Timişoara şi a fost moderată de ing. dipl. 
Petru Ţenchea, preşedintele ASR, Filiala Ti-

mişoara, şi vicepreşedinte SVC, AGIR Timiş. 
După o scurtă expunere privind problematica 
introducerii pe piaţă a produselor metalice 
pentru construcţii, prezentată de moderator, a 
urma t alocuţiunea prof. dr. ing. Radu Bănci-
lă, de la Facultatea de Construcţii din cadrul 
Universităţii Politehnica din Timişoara, care 
a prezentat lucrarea „Unele observaţii privind 
aplicarea standardului EN 1090 în domeniul 
podurilor metalice de şosea şi cale ferată“.

Cu experienţa pe care o are ca expert 
ONUDI în calitate şi standardizare, ing. dipl. 

Petru Ţenchea a prezentat lucrarea „Contri-
buţia standardelor europene şi internaţionale 
pentru sudare şi pentru execuţia structurilor 
metalice la controlul performanţei acestora“. 
La rândul său, dr. ing. Anamaria Feier a sus-
ţinut expunerea „Implicarea ASR în proiectul 
european SWF EN 1090 privind crearea unui 
curs de formare EN 1090 
adaptat cerinţelor pieţei“.

Au participat cadre 
didactice din învăţământul 
superior şi din cercetare, spe-
cialişti în sudură din societă-
ţile comerciale din Timişoara, 
organisme implicate în reali-
zarea şi inspecţia structurilor 
metalice sudate. Din lucrările 
prezentate şi discuţiile purta-
te au fost evidenţiate câteva 
aspecte şi direcţii de acţiune pentru viitor: ● 
Necesitatea continuării şi amplifi cării acţiuni-
lor vizând conştientizarea şi educarea/formarea 
agenţilor economici (proiectanţi, executanţi, 
organisme de inspecţie etc.) implicaţi în do-
meniul produselor metalice pentru construcţii 
în ceea ce priveşte utilizarea standardelor din 
seria EN 1090 şi a standardelor de referinţă ci-
tate în acestea; ● Organizarea, de către ASR, a 
unui seminar privind  coordonarea la nivel eu-
ropean a sudării în domeniul construcţiilor din 
oţel executate conform EN 1090-2 structurat 

conform ghidului EWF 652-2-12 al Federaţiei 
Europene de Sudură; ● În continuarea acestei 
mese rotunde este necesară organizarea unui 
seminar dedicat implementării standardelor 
din seria EN 1090 care să urmărească întregul 
ciclu proiectare – execuţie – inspecţie – decla-
rarea performanţei şi marcare CE – certifi care 

– supravegherea pieţei. La 
această acţiune să fi e impli-
cate cadre din învăţământul 
superior cu prestigiu tehnic 
şi reprezentanţi ai unor soci-
etăţi comerciale care au im-
plementat cu succes aceste 
standarde pentru a prezenta 
aceste studii de caz. Aceste 
acţiuni ar putea fi  organizate 
la Facultatea de Construcţii 
a UPT în cadrul Săptămânii 

Calităţii Timişorene din noiembrie 2015.
În fi nal, conducerea Sucursalei AGIR 

Timiş a acordat o Diplomă de Excelenţă ing. 
dipl. Petru Ţenchea pentru activitatea de ex-
cepţie desfăşurată în special în cadrul Săptă-
mânii Calităţii Timişorene, unde a prezentat 
expuneri de un înalt nivel tehnic la toate cele 
15 ediţii anterioare. 

Ing. dipl. Viorica Bălan
Preşedintele „Societăţii de Vest 

pentru Calitate“, Sucursala AGIR Timiş

EVENIMENTE  ŞTIINŢIFICO-TEHNICEEVENIMENTE  ŞTIINŢIFICO-TEHNICE

Masă rotundă privind normativele europene referitoare 
la execuția și controlul sudării construcțiilor metalice

Cu diverse ocazii, membrii AGIR au 
insistat asupra necesităţii organizării de acti-
vităţi comune de către Sucursale şi Filiale ale 
AGIR. Experienţa „Sebeş“ este un exemplu. 
La Sebeş se desfăşoară, de cincisprezece ani, 
Conferinţa Internaţională multidisciplina-
ră – „Profesorul Dorin PAVEL – fondatorul 
hidroenergeticii româneşti“ Sebeş – Alba. 
La organizarea acestei Conferinţe partici-
pă Filiala AGIR Cluj şi Sucursala AGIR 
Alba. În plus, la lucrările în plen participă 
reprezentanţi ai conducerii AGIR. Desigur, 
participă cu lucrări ştiinţifi ce mulţi membri 
AGIR, dar ei îşi declară apartenenţa la insti-
tuţia unde lucrează. Deşi experienţa „Sebeş“ 
este un exemplu concludent, ideea a fost re-
formulată şi la ultimele întâlniri AGIR.

Sucursala AGIR Dolj şi-a propus să 
organizeze o activitate de socializare cu 
tema „Pe urmele personalităților neamu-

lui: Constantin Brâncuși, Mihai Eminescu, 
Tudor Vladimirescu, Ecaterina Teodoroiu. 
Excursie tematică pe traseul Craiova – 
Filiași – Florești – comuna Vladimiri – Tg. 
Jiu“. O bună ocazie să ne întâlnim cu colegii 
de la AGIR Tg. Jiu. Bine-bine, dar întâlni-
rea trebuie pregătită, aşa că am convenit cu 
dl Ştefan Ghimişi, preşedintele Sucursalei 
AGIR Gorj, ca, în data de 22 aprilie 2015, 
să merg la Tg. Jiu şi să fac o prezentare a 
activităţii AGIR Dolj, iar la sfârşit să stabi-
lim detaliile activităţii de socializare pe care 
ne-am propus-o. În dimineaţa zilei de 22 
aprilie, miercuri, am plecat spre Tg. Jiu. Am 
parcurs strada Constantin Brâncuşi pentru a 
arunca o privire spre şcoala unde a învăţat 
meserie tânărul gorjean Brâncuşi. La Filiaşi 
am virat spre Gară. Ştiam că în vara anului 
1878, Mihai Eminescu venea aici să-şi ridice 
scrisorile. Nu mai fusesem în această zonă 
de aproape 20 de ani. O surpriză plăcută. Pe 
peretele Gării, o placă de marmură: „O clipă 
de neuitat: Eminescu în trecere prin Filiași 
spre casa Mandrea la începutul lunii iunie 
1878“. Încă o surpriză: bustul lui Eminescu 

străjuieşte piaţa din spatele gării din Filiaşi. 
La Târgu Jiu am susţinut o scurtă Conferinţă 
cu tema „Bune practici din activitatea AGIR 
Dolj“. A fost acceptată şi propunerea ca ac-
tivitatea de socializare să fi e organizată în 
comun: AGIR Dolj şi AGIR Gorj. La fi nal, 
le-am prezentat şi o fotografi e cu un ceas so-
lar construit la Târgu Jiu, în anul 1940, de 
un grup de refugiaţi de război polonezi. Am 
avut un sentiment de „încurajare“ consta-
tând că doar câţiva văzuseră acest ceas.

Am repetat experienţa şi la Turnu 
Severin. Deşi cuptorul lui iulie 2015 a rămas 
cu uşa deschisă, mi-am luat inima în dinţi şi, 
vineri, 24, am pornit-o spre Turnu Severin. 
Convenisem ziua şi ora cu dl Dumitru Bala, 
preşedintele Sucursalei AGIR Mehedinţi. 
La întâlnire au venit şi membrii Asociaţiei 
de Sudură din România, Filiala Mehedinţi. 
Le-am prezentat câteva exemple de bună 

practică din activitatea 
Sucursalei AGIR Dolj. 
Profesorul Gabriel Benga 
a nuanţat specifi cul acti-
vităţii AGIR Mehedinţi. Şi 
preşedintele Filialei ASR 
Mehedinţi a dat exemple 
de bună practică din acti-
vitatea dânşilor. O întâlni-
re în care fi ecare a avut ce 
spune. O întâlnire din care 
fi ecare a învăţat ceva.

Având în vedere 
preocupările profesionale 

ale primului preşedinte al Sucursalei AGIR 
Mehedinţi, Nicolae Sftecu, dar şi ale actu-
alului preşedinte, Dumitru Bala, precum şi 
propunerea făcută de dl Mihnea Bălteanu 
de la Craiova privind creşterea vizibilităţii 
AGIR prin promovarea pe reţele profesio-
nale, ne-am propus ca cele două sucursa-
le să dezvolte o Platformă care să asigure 
atingerea acestui obiectiv.

Le-am povestit apoi despre astrono-
mul Victor Daimaca, născut la Tr. Severin, 
stabilit la Tg. Jiu, unde a descoperit mai 
multe comete. Una îi poartă numele. Unul 
dintre participanţi a remarcat că acesta poa-
te fi   un subiect de activitate comună AGIR 
Mehedinţi – AGIR Gorj.

La începutul întâlnirii de la Tr. Severin, 
o colegă m-a avertizat că nu poate să rămână 
foarte mult timp. A participat, totuşi, la toată 
reuniunea, şi această constatare m-a făcut 
să exclam: întâlnirea cu colegii de la AGIR 
Mehedinţi a fost o experienţă încurajatoare!

Prof. dr. ing. Gheorghe Manolea
Preşedintele Sucursalei AGIR Dolj

Experiențe încurajatoare
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                    Căldură mareCăldură mare                                                                                                                                     

       

     Dau unii vina pe căldură,

                Iar alţii pe temperatură;

       De fapt, sunt leneşi mulţi din fi re,

             Şi nu le place să „transpire“!

                      
   

      Prof. dr. ing. C. Berbente
Prof. dr. ing. C. Berbente

                                                                                 

Parlamentul European (PE) a votat 
Raportul „Efi cienţa resurselor: tranziţie 
spre economia circulară“, potrivit căru-
ia, în esenţă, Uniunea Europeană (UE) 
trebuie să utilizeze mai efi cient resur-
sele sale naturale. Documentul relevă 
că „sporirea productivităţii resurselor 
cu 30 % până în 2030 ar putea duce la 
majorarea PIB-ului cu aproape 1% şi 
la crearea a două milioane de locuri de 
muncă durabile suplimentare“. Pentru a 
obţine această creştere, UE are nevoie de 
obiective obligatorii de reducere a deşe-
urilor, de o revizuire a legislaţiei privind 
ecodesignul şi de măsuri de deconectare 
a creşterii economice de utilizarea resur-
selor, solicitându-se, în context, Comisiei 
Europene (CE) să facă propuneri legisla-
tive în acest sens până la sfârşitul anului 
2015. „Este o modifi care de paradigmă, o 
schimbare sistemică ceea ce trăim astăzi, 
precum şi o posibilitate uriaşă, ascunsă 
de afaceri. Poate fi  realizată doar dacă 
ajutăm să se creeze un nou ecosistem de 
afaceri. Mai întâi, avem nevoie de un set 
de indicatori şi obiective. Avem nevo-
ie de o revizuire a legislaţiei existente, 
pentru că aceasta nu cuprinde valoarea 
serviciilor de ecosistem. Avem nevoie 
de o lărgire a acoperirii directivei ecode-
signului, o reînnoire a directivei deşeu-
rilor şi o atenţie sporită pentru anumite 
domenii cum ar fi  clădirile sustenabile“, 
a spus raportorul Sirpa Pietikäinen, citat 
de green-report.ro.

Zero deșeuri
Noile obiective obligatorii privind 

reducerea deşeurilor ar putea duce la 
crearea a 180 000 de locuri de muncă, la 
sporirea competitivităţii UE şi la reduce-
rea cererii de resurse rare şi costisitoare, 

relevă Raportul. În context, parlamentarii 
europeni solicită CE să formuleze, până 
la fi nalul acestui an, propuneri referitoare 
la revizuirea legislaţiei privind deşeurile, 
aplicând cu rigurozitate ierarhia deşeu-
rilor, şi să includă, între altele, creşterea 
obiectivelor privind reciclarea/pregătirea 
în vederea reutilizării la minimum 70% 
din deşeurile municipale solide şi la 80% 
reciclare a deşeurilor de amba-
laje până în 2030, pe baza unei 
metode de raportare riguroase 
care să prevină raportarea de-
şeurilor eliminate (depozitate 
sau incinerate) ca deşeuri reci-
clate, folosind aceeaşi metodă 
armonizată pentru toate statele 
membre bazată pe statistici ve-
rifi cate la nivel extern; obligaţia 
reciclatorilor de a raporta can-
tităţile de deşeuri care intră in 
instalaţia de sortare, precum şi 
cantitatea de deşeuri reciclate 
care iese din instalaţiile de reci-
clare; limitarea strictă a arderii 
la deşeurile nereciclabile şi ne-
biodegradabile, indiferent de recuperarea 
energiei, până în 2020.

Eliminarea legăturii 
dintre creșterea 
economică și utilizarea 
resurselor naturale
Pentru a combate problema re-

surselor limitate, extracţia şi utilizarea 
resurselor trebuie reduse, iar legătura 
dintre creşterea economică şi utilizarea 
resurselor naturale trebuie eliminată, 
spun europarlamentarii. Pentru a face 
resursele mai durabile până în 2050, se 
impune ca politica UE să prevadă redu-
cerea consumului de resurse la niveluri 

durabile, o mai mare utilizare a resurse-
lor regenerabile şi eliminarea graduală a 
substanţelor toxice.

Raportul mai relevă că, din 2018, ar 
trebui să fi e obligatorii indicatori privind 
efi cienţa resurselor, măsurarea consu-
mului de resurse, inclusiv importurile şi 
exporturile, precum şi utilizarea acesto-
ra. Deputaţii cer un target obligatoriu la 

nivelul UE de creştere a efi cienţei resur-
selor de 30% până în 2030 (raportat la 
nivelul din 2014), precum şi obiective 
individuale pentru fi ecare stat membru.

Conform statisticilor, Europa este 
mai dependentă de resursele importa-
te decât orice altă regiune a lumii, iar 
multe resurse se vor epuiza în termen 
relativ scurt. Îmbunătăţirea utilizării re-
surselor ar putea duce la economii nete 
substanţiale pentru companiile, autori-
tăţile publice şi consumatorii din UE, 
estimate la 600 miliarde de euro sau 8% 
din cifra de afaceri anuală, reducând 
emisiile totale anuale de gaze cu efect 
de seră cu 2% – 4%.

● Prima centrală integrată cu re-
surse geotermale și biomasă din lume. 
Enel Green Power a inaugurat, în premieră mondială, 
prima centrală pe biomasă folosită pentru încălzirea 
aburului la centrala geotermală Cornia 2, din Toscana 
(Italia). Prin acest proiect creşte atât efi cienţa energe-
tică, cât şi producţia de energie a ciclului geotermal. 
Centrala geotermală existentă a fost unită cu o centra-
lă electrică de mici dimensiuni alimentată de bioma-
să, ce provine din păduri de pe o rază de 70 km de la 
instalaţie: folosind biomasa, aburul care intră în cen-
trala electrică se încălzeşte de la o temperatură iniţială 
între 150 oC – 160 oC la 370 oC – 380 oC, crescând 
producţia de energie electrică netă a centralei, datori-
tă entalpiei crescute a aburului şi efi cienţei îmbunătă-
ţite a ciclului. Noua centrală este inovatoare din punct 
de vedere tehnologic, deoarece are un impact aproape 
zero asupra mediului, îmbunătăţeşte o instalaţie in-
dustrială existentă şi menţine regenerarea totală atât 
a resursei, cât şi a ciclului, combinând două resurse 
regenerabile într-un sistem cu potenţial de dezvoltare 
internaţională viitoare.

● Inovație în industria extractivă 
a petrolului. Uzina Vulcan din Bucureşti a dez-
voltat şi testat cu succes cea mai mare şi perfor-
mantă unitate de pompare pentru extracţia ţiţeiului 
fabricată în România şi a încheiat deja un contract 
pentru livrarea de astfel de utilaje în Orientul Mij-
lociu. „Elefantul arab“ este denumirea comercială 
sub care va fi  vândut în zona Golfului Persic noul 
utilaj petrolier românesc. Noul utilaj poate asigura 
o producţie de peste 1000 barili de ţiţei pe zi cu un 
consum de energie de 60 kWh, însemnând un spor 

de producti-
vitate de 30% 
şi o creştere 
de efi cienţă 
energetică tot 
de 30% faţă 
de vârful de 
gamă prece-
dent. Potrivit 

managerilor companiei, durabilitatea extremă ca-
racterizează noua unitate de pompare, aceasta fi ind 
aptă să funcţioneze până la 40 ani pe aproape orice 
amplasament terestru de extracţie a petrolului, în 
diverse confi guraţii, cu costuri de operare la nive-
lul minim din industrie.

● Premieră: hologramă ce poate fi  
atinsă. O echipă de cercetători japonezi a folosit 
lasere, lentile şi oglinzi pentru a crea holograme 
suspendate ce pot fi  atinse. Tehnologia implică 
posibilitatea trecerii hologramelor de la suprafeţe 
bidimensionale la lumea tridimensională. Aceste 
holograme au fost create cu ajutorul unui laser care 
emite fl ash-uri de lumină de lungimea unei femto-
secunde (a mia bilioană parte dintr-o secundă). La-
serul este orientat pe o regiune de molecule de aer, 
oferindu-le sufi cientă energie pentru ionizarea care 
emite lumină. Această concentraţie mixtă de parti-
cule încărcate pozitiv şi negativ se numeşte plas-
mă. Când pielea umană intră în contact cu plasma, 
simte holograma datorită vibraţiilor moleculelor 
de aer energizate. Holograma poate fi  programată 
să se modifi ce când este atinsă. Atingerile sunt în-
registrate cu ajutorul unei camere poziţionate sub 
hologramă. Informaţia ajunge la un computer care 
schimbă imaginea hologramei.

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP

■ Departamentul pentru Întreprin-
deri Mici şi Mijlocii, Mediu de Afaceri 
şi Turism (DIMMMAT) a publicat do-
cumentele aferente următoarelor 
programe pentru 2015: ● Pro-
gramul UNCTAD/EMPRETEC 
România pentru sprijinirea dez-
voltării întreprinderilor mici şi 
mijlocii; ● Programul naţional 
multianual de înfi inţare şi dez-
voltare de incubatoare tehnolo-
gice şi de afaceri; ● Programul 
naţional multianual pentru dez-
voltarea culturii antreprenoriale 
în rândul femeilor manager din 
sectorul întreprinderilor mici şi 
mijlocii. (Sursa: DIMMMAT)

■ Guvernul a aprobat, prin Hotărâ-
re, alocarea temporară din venituri din 
privatizare, de către Ministerul Finanţe-

lor Publice, a sumei de 830 de milioane 
lei, în echivalent euro, în scopul asigu-
rării necesarului de fi nanţare pentru luna 

august 2015 al Autorităţilor de manage-
ment pentru programele operaţionale fi -
nanţate din fonduri structurale în cadrul 

Obiectivului Convergenţă. Suma va fi  
repartizată astfel: ● 250 milioane de lei 
pentru Programul Operaţional Sectorial 

Mediu; ● 200 milioane de lei 
pentru Programul Operaţional 
Sectorial Creşterea Competiti-
vităţii Economice; ● 230 mili-
oane de lei pentru Programul 
Operaţional Sectorial Dezvol-
tarea Resurselor Umane; ● 
150 milioane de lei pentru Pro-
gramul Operaţional Regional. 
Sumele alocate autorităţilor de 
management din venituri din 
privatizare vor fi  rambursate 
Ministerului Finanţelor Publi-
ce în euro, din sumele restituite 

cu această destinaţie de către Comisia 
Europeană, până la data de 30 noiembrie 
2015. (Sursa: Guvernul României)
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